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Douwe Kok:
            “Afscheid doet toch 
      wel een beetje pijn.”



Tja, voordat je het weet is er weer een jaar voorbij. Een jaar 
waarin we op de valreep nog even werden getrakteerd op het 
nieuws dat de Solheim Cup naar Nederland komt. In septem-
ber 2026 zullen de op dat moment best presterende golfsters 
uit Amerika en Europa op Bernardus Golf te Cromvoirt de 
strijd met elkaar aangaan in de vrouwelijke versie van de Ryder 
Cup. Daarmee heeft de Nederlandse Golffederatie een beste 
slag geslagen vooral in het licht van haar ambitie om meer 
dames aan het golfen te krijgen. Een goede zaak want binnen 
golfclubs vormen vrouwen nog steeds een minderheid. De 
sportdeelname van vrouwen in Nederland ligt gemiddeld 2 
procent lager dan die van heren. Zo sport 67 procent van de 
vrouwen regelmatig tegen 69 procent van de mannen. Een 
miniem verschil. Dat gaat nog lang niet op voor de golfsport 
waarin de verhouding 70 procent man en 30 procent vrouw is. 
Daar valt dus nog een hele slag te maken. Goed voor de sport 
en goed voor de clubs. En omdat golf tot op ver gevorderde 
leeftijd beoefend kan worden: ook goed voor de volksgezond-
heid. Dat een belangrijk golfevenement  plaatsvindt in ons 
land kan mogelijk jonge meiden stimuleren de golfclubs ter 
hand te nemen. 
Dit jaar is er binnen de club ook veel gebeurd waarvan het 
aantreden van bijna een compleet nieuw bestuur zeker 
gememoreerd mag worden. De aftredende bestuursleden zijn 
op de ALV al uitvoerig bedankt; op deze plaats doen we dat 
nog eens. Omdat het aftreden van Douwe Kok als secretaris 
synchroon loopt met zijn vertrek uit de club, blikken we met 
hem nog even terug op de jaren dat hij hier actief was. 
De ‘Terugblik van de voorzitter’ die we in de kersteditie 
traditioneel opnemen, krijgt in deze editie een extra kleurtje. 
Henk Rotman kijkt niet terug op het afgelopen jaar maar op 
zijn gehele periode dat hij de voorzittershamer binnen de club 
hanteerde.    
Ik wens u veel leesplezier maar bovenal, namens de gehele 
redactie, fijne feestdagen en een voorspoedig en gezond 2023.
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Algemene Ledenvergadering

Halfjaarlijkse reünie van klein 
groepje betrokken leden

Tekst: Ive Krikke met dank aan Douwe Kok

Het voltallige bestuur, clubmanager Fopke Drijfholt, medewerkster Saretha Versteeg en 48 
betrokken leden namen op de avond van woensdag 23 november een beetje verloren plaats 
in de, gezien de grootte van het gezelschap, veel te grote zaal van Hotel Restaurant 
Parkzicht voor het houden van de Najaars Algemene Ledenvergadering 2022. Neary stelde 
vast dat het allemaal weer dezelfde koppetjes betrof, waardoor de ALV zo langzamerhand 
het karakter krijgt van een reünie betrokken leden. Jammer dat het zo weinigen zijn, want 
de ledenvergadering is wel de plek waar besluiten vallen. Besluiten waar we allen onze 
invloed op kunnen doen gelden. 

Na een woord van welkom, het vaststellen van de agenda en het goedkeuren van de notulen van 
de ALV van 24 mei 2022, doet voorzitter Henk Rotman de volgende mededelingen:
• Vanwege het vertrek van drie bestuursleden zijn met de kandidaat-bestuursleden in goede har- 
 monie in de afgelopen weken de begroting en de plannen voor 2023 besproken en vastgesteld;
• Het plan voor de baanuitbreiding wordt op een laag pitje gezet. Het meest geschikte stuk land  
 is niet in bezit van de gemeente. Bovendien is na corona de baanbezetting afgenomen en stijgt  
 momenteel de rente;
•  Enkele tees van de eerste lus worden gerenoveerd en een maaiboot zal worden ingezet om 
 watergangen en vijvers te ontdoen van riet;
•  Voor verduurzaming heeft de Energiecommissie (bestaande uit Anton Wijsbeek en Ad 
 Pijnacker-Hordijk) gekeken naar alternatieven voor het opwekken van stroom; 
•  Het contract met horeca-uitbater Jon de Lange loopt eind 2023 af  en is formeel opgezegd. 
 Er is al oriënterend met enkele potentiële uitbaters gesproken.

Mededelingen clubmanager
Vervolgens praat Fopke de vergadering bij over een aantal zaken.
•  De club neemt een aantal stappen op het gebied automatisering. Nu al is het mogelijk de handi- 
 carts via de website te reserveren maar er zijn ook plannen om de website te verbeteren, komt er  
 een online platform voor het regelen van vrijwilligerswerk en wordt er gekeken naar een eigen  
 app voor in de baan. Inchecken en greenfee betalen zou dan mogelijk moeten worden via deze  
 app ook buiten reguliere werktijden;
•  Er komt een nieuw marshalhuisje, voorzien van stromend water, elektriciteit, internet en in- 
 checkmogelijkheid; 
•  Per 1 Januari 2023 zijn er totaal 1334 leden, een stijging met 5 procent ten opzichte van 1 januari  
 2022. Par-3 lidmaatschap maakte een sterke groei door (25 procent). Het aantal jeugdleden heeft  
 een sterke groei meegemaakt gedurende de coronaperiode.

Nadat de voorzitter oproepen heeft gedaan voor een nieuw lid voor de kascommissie en een 
nieuw bestuurslid omdat Ester Wortmann in mei 2023 aftreedt, wordt met een kleine correctie 
de voorgestelde statutenwijziging aangenomen. Die wijziging is nodig om aan de Wet bestuur en 
toezicht rechtspersonen te voldoen.

Geen contributieverhoging
Voordat penningmeester Jan Tammeling de kans krijgt om een toelichting te geven op de begro-
ting 2023, krijgt Enno Freese nog even het woord. Hij complimenteert het aftredende bestuur 
voor zijn inzet, verwacht een goede samenwerking met het nieuwe bestuur en stelt dat Jan, hoewel 
al eerder afgetreden in dit jaar, de zaken netjes voor elkaar heeft. Dat blijkt ook wel uit zijn 
toelichting op de geconsolideerde cijfers van zowel stichting als vereniging. 

Hieronder de belangrijkste punten:
•  De begrote contributie in 2023 ligt hoger dan afgelopen  
 jaar omdat nieuwe leden die er dit jaar zijn bijgekomen  
 pas in 2023 volledige contributie gaan betalen;
•  Het gascontract loopt tot eind 2023, waardoor de 
 stijging voor 2023 in de gasprijs zeer beperkt is;
•  Bij baankosten zijn de renovatie van de tee-boxen en het  
 maaien van het riet belangrijke extra posten;
•  Kosten voor reclame zijn significant verhoogd omdat  
 Fopke enkele gerichte reclameacties wil uitvoeren;
• Het ligt in de lijn der verwachting dat de resultaten voor  
 de stichting en de vereniging positief  zullen zijn.
De vergadering keurt de begroting goed waarna de voor-
zitter er nog eens op wijst dat het weerstandsvermogen 
zeer behoorlijk is om eventuele financiële tegenvallers op 
te vangen en verwacht daarom niet dat in 2024 de 
contributies omhoog zouden moeten.

Het voorstel voor hoogte van contributies en overige 
tarieven was als bijlage meegeleverd. Belangrijkste punten 
zijn wel:
• Geen verhoging van contributie;
• Vrijstelling van contributie voor kinderen en kleinkin- 
 deren, mits ze een leskaart ad 100 euro bij Wouter afnemen;
• Huurprijs van de lockers stijgen gemiddeld 9 procent;
• De greenfees worden verhoogd volgens de bij de agenda
 meegestuurde bijlage, met als uitzondering de verlaging  
 van de greenfees in de winter.

Aftreden en benoeming per 1 januari
Er zijn geen tegenkandidaten ingebracht voor de door het 
bestuur voorgestelde kandidaten. Dit betekent dat Pieter 
Idenburg als voorzitter, Jan Essing als penningmeester en 
Nico van den Helm als secretaris worden benoemd per 
1-1-2023. De aftredende bestuursleden Henk Rotman, Jan 
Tammeling en Douwe Kok worden door Enno Freese 
toegesproken en bedankt voor de tijd en inspanning die 

ze in de club hebben geïnvesteerd. Namens de club over-
handigt hij ze een cheque goed voor een tweedaags 
golfarrangement op Texel.

Presentatie De Enk
Peter Koops en Anton Metselaar geven respectievelijk 
een presentatie over De Enk en over de werkzaamheden 
in de baan. De Enk heeft 21 golfbanen in beheer, diverse 
grasmatten van sportcomplexen. Daarnaast houden ze 
zich bezig met aanleg van grootschalige tuinen, waaronder 
op daken. Verder is er samenwerking met De Heem.
Anton Metselaar presenteert de verbetering van de door-
laatbaarheid van plekken in sommige fairways met behulp 
van drainage en inbrengen van drainzand in verticale 
sleuven (Vibramaster). De werkzaamheden voor het 
aanleggen van natuurlijke bloemenvelden i.s.m. De Heem 
wordt genoemd. 

Hulde aan Jan Tammeling
In deze Neary laten 
wij twee van de drie 
aftredende bestuurs-
leden aan het woord. 
Eigenlijk doen we de 
oud-penningmeester 
Jan Tammeling daarmee 
tekort. Jan is geen man 
die je snel op de voor-
grond aantreft, daar is 

hij simpelweg te bescheiden voor. Maar zijn verdien-
sten voor de club zijn groot. Hij was een belangrijk 
architect van het herstructureren van de financiën, 
sleepte met Douwe de financieel gunstige landgoed-
status binnen en wist als geen ander de vingers op de 
knip te houden. Jan, namens de club: ook vanaf  deze 
plaats bedankt voor je inspanningen.
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Traditiegetrouw geven we de voorzitter in de kersteditie van ons clubmagazine de ruimte om terug te blikken 
op het afgelopen jaar. Nu Henk Rotman de voorzittershamer heeft doorgegeven aan Pieter Idenburg wijken 
we daarvan af. Wel een terugblik, maar dan in interviewvorm en over de gehele periode van Henks 
voorzitterschap, die acht jaar heeft bestreken. Jaren waarin De Compagnie een grote verandering onderging.

Tekst: Ive Krikke

Eindelijk kunnen werken aan een mooie handicap

De scheidende voorzitter blikt terug

“We gaan het toch niet alleen maar hebben over succes-
sen? Zo van eh… kijk eens wat we de laatste jaren allemaal 
hebben gedaan”, stelt Henk aan het begin van ons gesprek. 
Wanneer ik aangeef  dat juist wel van plan te zijn, er is 
tenslotte in zijn bestuursperiode binnen de club veel ten 
gunste gekeerd, valt er even een stilte. We komen eruit 
door af  te spreken dat hoe Henk het voorzitterschap van 
De Compagnie heeft ervaren de tendens van het verhaal 
zal zijn. Hij steekt van wal met het ophalen van 
herinneringen aan zijn kandidatuurstelling.

 “Ik speelde op een mooie dag met Karst de Jonge een 
Rabobanktoernooi. Hij vertelde dat Edzko Smid ermee 
op zou houden en dat de club een nieuwe voorzitter 
zocht. Of  ik daar iets voor voelde. Het toeval wilde dat 
ik net gestopt was met werken. Omdat ik de laatste jaren 
van mijn werkzame leven voornamelijk in Breda woonde 
had ik de behoefte om mijn lokale netwerk weer eens 
wat uit te bouwen. Een eventueel voorzitterschap van de 

vereniging kwam dus wel mooi uit. Maar ik wist niets van 
de club. Speelde, als ik al tijd had, enkel in de weekends.  
Maar van het reilen en zeilen van De Compagnie had 
ik geen flauw idee. Ik heb daarom de laatste twee jaar-
rekeningen eens geraadpleegd. Daarin zag ik wel een paar 
gekke dingen. Het werd me al snel duidelijk dat er drie 
problemen waren: cashflow, cashflow en cashflow. Zo 
werden betalingsverplichtingen bijvoorbeeld over het jaar 
heen geschoven. Daarmee maakte de club zich wel heel 
erg afhankelijk van hun grootste crediteur. Dat wilde ik 
in ieder geval niet. Voordat ik me kandidaat stelde ben ik 
daarom eerst een gesprek aangegaan met Jan Tammeling 
en Jaap Wolthuis, respectievelijk de penningmeesters van 
de stichting en vereniging. Het klikte direct tussen ons en 
we waren het er snel over eens dat er een plan van aan-
pak moest komen. De essentie daarvan moest zijn dat er 
minder geld werd uitgegeven dan er binnenkwam. Als je 
dan gaat kijken waar je op kunt bezuinigen, dan kom je al 
snel uit bij het contract voor het baanonderhoud. Maar ja 
een contract moet je respecteren, beide partijen overigens. 
Een speerpunt was dan ook hoe we binnen het bestaande 
contract toch nog wat konden doen.” 

Droge ogen
Een ander aandachtspunt was de financiering. Er liepen 
nogal wat betaalrekeningen met marginale kredietfacilitei-
ten en er liepen diverse hypotheken. Henk: “We hebben 
kans gezien die op één hypotheek te gooien. De bank zag 
in dat we goed bezig waren en werkte daar graag aan mee. 
De nieuwe financiering was op basis van Euribor met een 
opslag. (Euribor is het gemiddelde rentetarief  waartegen 
een groot aantal vooraanstaande Europese banken elkaar 
leningen in euro’s verstrekken. Red.) Dat pakte zeer gun-
stig uit. We betaalden op een gegeven moment, vanwege 
een negatieve Euribor, minder dan een procent rente. 
Om de komende generaties een club te bieden met steeds 
minder lasten zijn we consequent minimaal 100.000 euro 
per jaar gaan aflossen.”

Naast dat de financiële huishouding opnieuw op poten 
werd gezet is het bestuur ook gaan kijken naar de huis-
houding binnen het kantoor. Er is geïnventariseerd 
wie wat deed, wat dat kostte en of  dat reëel was. “Dan 
ontstaan er natuurlijk wel wat vervelende dingetjes”, zegt 
Henk berustend. “Vooral omdat we constateerden dat 

tussen personen er hier en daar belangenlinkjes waren. 
Dat moet je natuurlijk niet willen. We hebben dat aange-
pakt, waardoor er zo af  en toe wel wat discussie ontstond 
binnen de club. Waarom dit en waarom dat? Ik streef  
altijd naar transparantie en wil met droge ogen kunnen 
uitleggen waarom we het beleid gevoerd hebben zoals 
we dat hebben gedaan. Maar het vervelende is dat je om 
legitieme redenen niet alles naar buiten kunt brengen.”

Kennisuitwisseling
Het besturen van een golfclub als de onze is uiteraard 
geen makkie, het is een miljoenenbedrijf. Gelukkig kan 
Henk bogen op een gedegen ervaring bij Scania Beers 
waar hij een carrière doorliep van verkoper, regiodirecteur 
Scania Noord, directeur Beers Deutschland tot uiteindelijk 
directeur Scania Benelux. 

Die ervaring kwam van pas maar uiteraard stonden hem 
binnen de golfwereld nieuwe uitdagingen te wachten. 
“Waar ik veel aan heb gehad zijn de gesprekken die ik, 
direct na mijn aantreden als voorzitter, met bestuurders 
van andere verenigingen heb gehad. De NGF zorgde voor 
introductie bij vier clubs die qua organisatie vergelijkbaar 
waren met de onze - dus met een stichting en een 
vereniging - maar die de zaakjes nét allemaal iets anders 
regelden. De een had bijvoorbeeld het baanonderhoud 
in eigen beheer, de andere had zelf  het horecapersoneel 
in dienst. Daar heb ik ontzettend veel van geleerd omdat 
je bewust wordt van alle voor- en nadelen die kleven aan 
een bepaalde beleidsvoering. Bij een club die ik bezocht 
brachten ze kunstmatig het resultaat van de vereniging op 
nul. Ze kwamen in de moeilijkheden toen de fiscus hier 
wat nare vragen over ging stellen om vervolgens met een 
navordering BTW te komen over vijf  jaar. Nou, zoiets 
moet je natuurlijk te allen tijde voorkomen.”
Kennisuitwisseling was er ook binnen het 4*-verband. 
Regelmatig kwamen de bestuurders van de aangesloten 
clubs bij elkaar om ervaringen met elkaar te delen.

Bestuurlijke fusie
Nadat we het hebben gehad over de wijziging in de 
BTW-regelgeving, de introductie van de subsidieregeling 
‘stimulering Bouw en Onderhoud Sportaccommodaties’ 
(BOSA) en het verkrijgen van de landgoedstatus, waarin 
Jan Tammeling en Douwe Kok veel energie hebben 
gestoken, komt het gesprek op de fusie tussen het 
stichtings- en verenigingsbestuur.

Henk hierover: “Er waren twee urgente redenen om die 
personele unie door te zetten. Van de vijf  leden die het 
stichtingsbestuur vormden zaten daar slechts twee leden 
in als afgevaardigden van de vereniging. Met twee man 
kun je, als het puntje bij het paaltje komt, geen vuist maken. 
Het blijft altijd twee tegen drie. Ook al was er een eenheid 
in het bestuur, je moet voorbereid zijn op andere tijden. 
Op een gegeven moment zie je de stichting rijker en rijker 

worden. Als de stichting op het idee zou komen om de 
baan aan een commerciële partij over te doen, dan hadden 
wij dat niet tegen kunnen gaan. Een rare situatie als je 
beseft dat het geld van de leden van de vereniging afkom-
stig is. Havelte werkte al met het model van een personele 
unie. We hebben van hun alle informatie gekregen hoe ze 
dat hadden aangepakt. Na overleg met onze eigen ac-
countant hebben we toen het fusievoorstel voorgelegd 
aan de algemene ledenvergadering. Het andere voordeel 

van de huidige constructie is dat het aanzienlijk efficiënter 
werkt. Dubbel overleg wordt ermee voorkomen.” 

Besturen op hoofdlijnen
Het credo van het bestuur was ‘besturen op hoofdlijnen’. 
Maar de indruk bij menigeen was dat dit voornemen 
door alle troubles van de laatste tijd nauwelijks is gelukt. 
“Daar heb je wel een beetje gelijk in”, beaamt Henk. 
“Maar uiteindelijk is het toch wel gelukt met de komst van 
Fopke. We hebben de stellige indruk dat we nu het juiste 
team hebben waaraan verantwoordelijkheden kunnen 
worden overgedragen, zodat besturen op hoofdlijnen ook 
daadwerkelijk mogelijk is. Ook het huidige baancontract 
geeft veel meer bestuurlijke lucht. De verantwoordelijk-
heid van de kwaliteit van de baan ligt nu bij De Enk. Eén 
project had ik nog graag geklaard: de horeca. Het staat 
met stip op 1 bij het nieuwe bestuur en ik heb er alle ver-
trouwen in dat het goed komt. 

Het beklinken van het contract met De Enk

Berry Link, burgemeester van Veendam, 
wordt rondgeleid.Het tekenen van de fusie-overeenkomst

Gecorrigeerd
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Bal bewogen door natuurkrachten: R9.3 
Deze doet me denken aan het filmpje van Ricky Fowler. 
Hij speelde een bal naar de green, maar die rolde voorbij 
de green in een hindernis. Hij dropte de bal op een 
helling, draaide zich om en prompt rolde de bal weer de 
hindernis in. Hij moest nog een keer de hindernis regel 
toepassen met weer een strafslag. Met deze regelverande-
ring, als de bal van de speler door natuurkrachten, naar 
een ander deel van de baan rolt, moet de speler de bal 
terugplaatsen, zonder straf.

Andere hulp(middelen):
R10.2b een caddie mag niet helpen met oplijnen, maar er 
is geen straf  als de speler wegstapt en opnieuw zijn stand 
inneemt nadat de caddie is weggestapt.
De term “beperkt gebied” is geïntroduceerd om het ge-
bied aan te geven waar de caddie niet mag staan wanneer 
de speler begint met het innemen van de stand tot en met 
het doen van de slag. Het is wel toegestaan dat iemand an-
ders dan de caddie van de speler in dit “beperkte gebied” 
staat om de balvlucht te volgen.
De beperkingen in regel 10.2b(4) gelden niet alleen voor 
de caddie van de speler maar ook bij spelvormen met 
partners en adviseurs (Regels 22, 23 en 24). Voor de part-
ner, zijn caddie en elke adviseur geldt dan de beperking.

Nergens op de baan mag de speler een voorwerp, bijvoor-
beeld een tourstick of  club, plaatsen om de speellijn aan te 
geven of  als hulp bij het innemen van de stand. 

Ontwijkprocedure voor een ingebedde bal R16.3b: 
Het referentiepunt moet in het algemene gebied zijn.
Als het punt direct achter de bal niet in het algemene 
gebied is, bijvoorbeeld in de bunker, dan moet de speler 
het dichtstbijzijnde punt vinden in het algemene gebied. 
Natuurlijk niet dichter bij de hole en dat punt als referen-
tiepunt gebruiken.
In 2019 was het zo dat als het punt direct achter de bal 
niet in het algemene gebied was, bijvoorbeeld in de 
bunker, moest de speler de bal als onbespeelbaar verklaren 
en ontwijken met de bijbehorende strafslag.

Provisionele bal (1) R18.3: 
Het spelen van een provisionele bal terwijl dat niet is 
toegestaan, is automatisch spelen met straf  en afstand. De 
provisionele bal is bal in spel geworden en de speler moet 
één strafslag bijtellen.

Provisionele bal (2): 
Als de provisionele bal niet de bal in het spel is geworden 
en een bal wordt gevonden die de oorspronkelijke bal zou 
kunnen zijn, moet de speler alle redelijke inspanningen 
leveren om die bal te identificeren.
We kennen allemaal situaties waarbij de bal ergens terecht 
komt waar de bal misschien niet te vinden is of  nog erger, 
als de bal gevonden wordt wil je er echt niet mee verder 
spelen. Er wordt een provisionele bal geslagen voor het 
geval dat de oorspronkelijke bal niet gevonden wordt. 
Soms vraagt de speler zijn flightgenoten om niet naar 
de eerste bal te zoeken. Dat mag de speler vragen, maar 
de flightgenoten hoeven daar geen gehoor aan te geven. 
Sterker nog, als ze de oorspronkelijke bal vinden voordat 
de provisionele bal, de bal in spel is geworden, is de speler 
verplicht om alle redelijke inspanningen te leveren om de 
oorspronkelijke bal te identificeren.

Dit waren de hoogtepunten vanuit de gewijzigde golf-
regels die op 1 januari 2023 van kracht worden. Ik heb 
niet alle wijzigingen toegelicht, wil je er nog meer over de 
wijzigingen weten, kijk naar https://www.ngf.nl/caddie/
golfregels/regels/golfregels-wijzigingen-2023  of
https://www.randa.org/rules/rules-resources  – kijk naar 
Understanding the Rules of  Golf. Daar kan je onder 
andere  The Rules of  Golf  2023 downloaden.
De spelerseditie vervalt en er is alleen een digitale uitgave 
met de verkorte beschrijvingen van de Regels (Players 
Rule Finder, visueel zoeken).

De Rules of  Golf  app 
van de R&A wordt half  
december geüpdatet

Je kunt uiteraard je vraag 
ook stellen aan de 
handicap- en regelcom-
missie.

Handicap- en regelcommissie

Wijzigingen golfregels 
per 1 januari 2023

Tekst: Fiona McCann

In 2019 hebben de R&A en de USGA de golfregels grondig 
herzien en dit heeft een grote verbetering opgeleverd van de 
‘oude’ regels van 2016. Zo’n grote herziening kan ook resulteren 
in onduidelijkheden en onvoorziene interpretaties van de 
aangepaste en nieuwe regels. Na publicatie van de nieuwe regels 
kwamen de eerste onduidelijkheden in de regels al naar voren. 
Deze onduidelijkheden zijn in de zo geheten clarifications 
(verduidelijkingen), uitgebracht door de R&A en USGA, nader 
uitgewerkt.
Deze betere beschrijvingen van de regels zijn nu verwerkt in de 
golfregels 2023. Hierbij zijn enkele regels deels of  zelfs geheel, 
grondig herschreven en is er een regel bijgekomen, R25. Deze 
R25 maakt het mogelijk om de golfregels aan te passen voor 
golfers met een specifieke fysieke beperking zodat zij samen 
kunnen spelen met golfers zonder specifieke fysieke beperking.

Het gaat te ver om alle kleine en grote wijzigingen te beschrijven maar 
hieronder staan enkele regels beschreven waar de golfers als eerste iets 
van zullen merken of  rekening mee moeten houden.

Stokken R4.1a(2): 
Een stok die beschadigd raakt tijdens het spel mag vervangen worden, 

mits het vervangen geen onnodig oponthoud veroorzaakt. Een stok die door de golfer zelf  over 
de knie is gelegd en/of  opzettelijk is beschadigd,  mag niet worden vervangen.
Voor de stokken zijn er nog een paar kleine wijzigingen aangebracht maar het vervangen van de 
stok is voor de gemiddelde golfer de belangrijkste wijziging.

Vervangende bal R6.3: 
De straf  voor het in het spel brengen, niet in lijn met de regels, van een vervangende bal, is ver-
laagd tot 1 strafslag. Bijvoorbeeld als een speler, op de green, de bal markeert en oppakt en 
vervolgens een andere bal terugplaatst. Voorheen kostte dit 2 strafslagen en nu dus nog maar een.

Bal in beweging op de green raakt per ongeluk, een persoon of  invloed van buitenaf  
R11.1b: 
Als een bal die vanaf  de green wordt gespeeld een insect, de speler of  de club raakt die is gebruikt 
om de slag te doen, dan moet de bal gespeeld worden zoals hij ligt. Voorheen verviel de slag en 
moest de bal teruggeplaatst worden.

Wijziging procedure Recht op de lijn naar achteren ontwijken:
Deze regel wijkt wezenlijk af  van de 2019 regels en is 
duidelijker geworden. In de vernieuwde procedure moet 
de speler de bal droppen op de lijn naar achteren. De 
plek op de lijn waar de gedropte bal het eerst de grond 
raakt, creëert een dropzone van één clublengte in elke 
richting vanaf  dat punt. Het kan zijn dat de bal hierbij 
naar voren rolt, dichter naar de hole. Mits de bal  bin-
nen de dropzone blijft, is de bal in spel en hoeft niet 
opnieuw te worden gedropt. 

2023 RULES OF GOLF: 5 KEY CHANGES
The R&A and the USGA have released the most recent edition of the Rules of Golf, effective January 2023.

HERE ARE 5 KEY CHANGES

New Rule —  
Modifications 
for Players with 
Disabilities

Handicap  
on Scorecard  
(Stroke Play Only)

Ball Moved by  
Natural Forces 

Replacing Damaged Clubs

Simplified Back-on- 
the-Line Relief

These modifications are 
now part of the Rules 
and are in effect for all 
competitions and all 
players who fall under  
the categories covered  
in new Rule 25.

You are not required to put your handicap on your 
scorecard and there is no penalty if you return your 
scorecard in a competition with an incorrect handicap,  
as this is now the Committee’s responsibility.

This change is consistent with other penalty reductions, 
such as reducing the penalty for playing an incorrectly 
substituted ball from the general penalty to one stroke.

When using this relief 
option, you are required  
to drop your ball on the 
line, and it may roll up  
to one club-length in  
any direction.

If your club is 
damaged during 
a round (except 
in cases of abuse) 
you may replace it, 
repair it or continue 
to use it.

When your ball is at rest 
after taking relief and 
then rolls into another 
area of the course due 
to natural causes, there 
is no penalty, and you 
must replace it.

For more information on the Rules of Golf,  
please visit usga.org or randa.org.
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De letterzetter is een kevertje van slechts 5 millimeter maar de schade die deze 
schorskever aanricht is allesbehalve klein. Ook op onze golfclub De Compagnie 
is de schade duidelijk zichtbaar, onder andere aan de linkerkant bij de rood/blauwe tee box van 
hole 4. Ietsje verder aan de rechterkant van de fairway op hole 4, achter een rij loofbomen, zijn 
tientallen fijnsparren aangetast.

De fijnspar staat bovenaan de menulijst 
van de letterzetter
De letterzetter komt vooral voor op sparren 
en dan in het bijzonder op de fijnsparren. 
De boom kan door harsvorming insecten 
weren, maar is de spar verzwakt door schade, 
droogte of  omgevallen tijdens een storm, 
dan is dit niet meer voldoende en kan de 
boom al door enkele kevers gekoloniseerd 
worden. De verzwakte bomen worden in 
eerste instantie bezocht door de mannelijke 
kevers. Deze zoeken op de schors naar een 
geschikte plaats om zich naar binnen te 
boren. Eenmaal binnen graaft hij een 
paringskamer, waarna hij een geurtje 
(feromoon) uitscheidt dat vrouwtjes lokt. 
Een mannetje paart met twee tot drie 

vrouwtjes waarna deze verder graven onder de schors. In gangen van maximaal 15 cm lengte legt het 
vrouwtje tientallen eitjes. De larven die daaruit komen eten, onder de schors, dwars op de moedergang, 
wat het karakteristieke patroon veroorzaakt waar de letterzetter zijn naam aan dankt. Het is alsof  er 
letters zijn geschreven in de boom.

Als de larven volgroeid zijn, verpoppen ze 
zich en na circa zes weken vanaf  ei-afzetting 
komen de kevers uit de poppen, boren ze 
zich naar buiten en vliegen uit naar een 
volgende boom. Dan begint de tweede 
cyclus. In de noordelijke streken overwin-
teren de larven van deze tweede lichting 
onder de schors of  bij de wortels van de 
boom. Op deze manier kan de letterzetter 
zich bij droog, warm en windstil weer 
redelijk snel vermeerderen.
Bij gebrek aan verzwakte bomen of  bij 
een massale uitbraak kunnen ook gezonde 
bomen aangetast worden. De kevers hebben 
er belang bij de boom te verzwakken. De let-
terzetters lokken elkaar dan met feromonen 
om gezamenlijk de aanval op een gezonde 

Tekst: Peter Meeuwis 

Plaag 

De letterzetter 
is een echte sparvreter

boom in te zetten. Daarvoor zijn ongeveer 4000 tot 6000 
letterzetters nodig. De boom kleurt dan geleidelijk bruin bij 
gebrek aan voedingstoffen en kan afsterven. 

In heel Europa zijn de gevolgen te zien
In de bosbouw van de Europese landen is de letterzetter mo-
menteel, door de meerdere droge jaren, een groot probleem. 
In Duitsland bijvoorbeeld, is door de plaag het afgelopen jaar 
ongeveer 300.000 hectare naaldbos verwoest.
Het veranderde klimaat speelt zeker een rol in het ontstaan 
van de plaag. Het aantal stormen neemt toe en de zomers 
worden warmer en droger. Monoculturen, bijvoorbeeld 
bospercelen met alleen sparren, zijn ideale broedplaatsen voor 
schorskevers, zoals de letterzetter en ander ongedierte. 
Landeigenaren, zoals Stichting De Compagnie, zullen dan ook 
hun bospercelen beter moeten wapenen tegen de 
veranderende weersomstandigheden.

Door de droogte afgelopen zomer heeft de letterzetter zich 
ook in Nederland dusdanig flink vermenigvuldigd dat er 
sprake is van een plaag met meerdere haarden in bosvakken 
met fijnspar. Het vervelende is dat dit pas zichtbaar wordt 
zodra bomen beginnen met afsterven. Zo werd ook De 
Compagnie geconfronteerd met de plaag. Boomtoppen van 
diverse fijnsparren kleurden bruin, wat als eerste opviel bij de 
tee-box van hole 4. 

Het mes snijdt aan twee kanten
Met betrekking tot het bosonderhoud is de baancommissie 
via een lid van de golfclub in contact gekomen met Henk 
Bolhuis, eigenaar van hoveniersbedrijf  De Wilde Appel in 
Uithuizen. In een eerste oriënterend gesprek gaf  Henk aan 
dat hij contacten had met docenten van het MBO Terra 
in Groningen, Terra College in de volksmond. Het aantal 
aanmeldingen voor kettingzaag-cursussen overstijgt regelmatig 
de capaciteit van Terra en dan springt Henk bij. Gebrek aan 
zaaglocaties legt wel een beper-king op aan het aantal cur-
sussen. Hierop heeft de baancommissie aangegeven dat de 
bospercelen van Landgoed golfbaan De Compagnie nodig 
aangepakt moesten worden en de vraag was dus: Wat zijn de 
mogelijkheden om de cursussen op De Compagnie te geven? 

De zaagcursussen worden op vier niveaus gegeven en praktijk 
is een onderdeel van de cursus. Afhankelijk van het niveau van 
de cursus horen daar ook de juiste diameters van bomen bij 
zodat cursisten uiteindelijk het European Chainsaw Certifi-
caat (ECC) kunnen behalen. Henk stelde voor om met twee 
docenten Landgoed Golfclub De Compagnie te beoordelen 
om zo gezamenlijk te bepalen of  de locatie geschikt is voor de 
ECC-cursussen.
Begin september zijn leden van de baancommissie samen 
met Henk Bolhuis en twee docenten van MBO Terra door de 
baan gegaan om de verschillende bospercelen te beoordelen. 
De drie cursusleiders hebben zich positief  uitgelaten over de 
mogelijkheden voor het geven van de kettingzaagcursussen 
en zagen ook mogelijkheden om praktijklessen te geven voor 
de leerlingen van MBO Terra. In de nabespreking zijn nadere 
afspraken gemaakt over plichten en verplichtingen naar elkaar 
toe. Het mes snijdt op deze manier aan twee kanten. MBO 
Terra heeft een locatie voor het geven van cursussen en de 
cursisten helpen, ‘gratis’, mee aan het onderhoud van de 
bospercelen.

In oktober was het zover
De eerste zaagcursus, een herhaling voor gemeentewerkers, 
is in oktober geweest en inmiddels is Henk Bolhuis al vaker 
met cursisten aan het zagen geweest. Welke percelen worden 
aangepakt wordt mede bepaald door de baancommissie en 
het niveau van de cursisten. Aan de rechterkant van hole 4 
is duidelijk te zien dat er al veel bomen zijn omgezaagd. De 
bomen die nog toekomst hebben zijn, zoals op de foto te 
zien, rood gemarkeerd en blijven behouden.

Langzaamaan worden er door de Baancommissie ook werk-
zaamheden uitgevoerd om meer diversiteit aan te brengen, 
zoals loofbomen die beter in droge omstandigheden gedijen. 
Denk hierbij aan rode eiken, esdoorns en beuken. Tot grote 
vreugde van de baancommissie helpt de natuur ons mee. 
Tussen de stronken van de inmiddels gerooide sparren, staat 
voldoende opschot van de genoemde bomen. Over niet te 
lange tijd zal het gerooide perceel bij hole 4, weer dicht-
gegroeid zijn met bomen die beter bestand zijn tegen droogte, 
stormen en plagen zoals bijvoorbeeld de letterzetter.

Door dit gangenstelsel loopt de water- en voedseltoevoer van de boom 
grote schade op. De boom droogt daardoor uit en sterft.



Het rijke clubleven

Jacob zwaait af | Sponsordag | 
Pubquiz
Deze rubriek geeft een impressie van wat er zich zoal binnen de club afspeelt, of  af  gaat spelen. 
De artikelen zijn afkomstig van commissies of  leden die (nog) eens de aandacht willen vestigen op een
bijzondere of  plezierige activiteit. In de volgende editie is uw bijdrage van harte welkom.

Jacob van der Scheer draagt stokje over
Tekst: Feico van der Ploeg 
Jacob, één van de gezichten in de organisatie van de 
herendagen op dinsdag, legt zijn functie als voorzitter 
van de Herencommissie per 1 januari 2023 neer. Deze rol 
heeft hij, ruim 13 jaar, met veel plezier ingevuld. Jacob, 
inmiddels eind zeventig, vindt het tijd om het stokje over 
te dragen zodat er weer een nieuwe wind gaat waaien. 
Jacob is een echte liefhebber en is meer dan 20 jaar lid van 
onze club. Een sportieve man die in zijn arbeidszame 
periode ook altijd met sport bezig is geweest, zowel recre-
atief  als in competitieverband. Waterpolo was zijn favoriete 
sport. Als Jacob praat over de Herencommissie dan noemt 
hij ‘het Team’ waaraan hij zich jaren heeft verbonden. Dit 
team zorgt er wekelijks voor dat er een uitdagende 
Herendag wordt georganiseerd. Met succes, getuige de 
hoge opkomstcijfers.
In een recent verleden heeft Jacob ook nog deelgenomen 
in het bestuur en andere commissies van onze golfclub, dit 
altijd met dezelfde toewijding.
Uiteraard blijft Jacob, als liefhebber van het golfspel, 
actief  deelnemen aan de Herendagen. 
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Sponsor en Relatiedag 2022  
 “Goud veur mekoar"  Tekst: Feico van der Ploeg
Op vrijdag 7 oktober vond de jaarlijkse Sponsor en 
Relatiedag weer plaats. Vanuit de club een blijk van 
waardering richting onze sponsoren en relaties. Ruim 80 
deelnemers namen deel aan een gezellige wedstrijd in de 
spelvorm Foursome. Hierin waren door de organisatie 
ook nog wat aardigheden bedacht om de spelvreugde te 
verhogen. Daarnaast gaf  onze Pro Wouter Oosting aan 
een aantal deelnemers een clinic, met aansluitend een 
par-3 wedstrijd. 
Ook was er aandacht voor de winnaars (Axians) van de 
Bedrijvencompetitie, die beiden een fraai kledingstuk van 
hoofdsponsor Androesja Mode in ontvangst mochten 
nemen.
Vanaf  10.30 uur was er een ontvangst met koffie met 
koek. Buiten, vanwege het goede weer, werd dit verzorgd 
door koffietruck ‘Drents Bakkie’. Deze activiteit werd 
mogelijk door een bijdrage van CantorClin en Anker 
Beheer. De muzikale omlijsting was in handen van het trio 
van Rieks Folgerts, Margret Maas en de legendarische Lou 
Leeuw, wat de sfeer zeker ten goede kwam. Dit intermezzo 
werd mogelijk gemaakt door Adam Beheer.

Na het welkomstwoord volgde om 12.00 uur het start-
signaal en gingen de wedstrijdspelers naar de holes en 
startte ook  de clinic.
De sfeer door de baan was ontspannen en de flights 
vermaakten zich prima. Ook door de baan werd er goed 
gezorgd voor de deelnemers. Naast een lunchpakket, 
verzorgd door onze warme bakker Wim Zijlema, was er 
tussen hole 9 en 10 een leuk zitje gecreëerd waar een 
heerlijk drankje en hapje werden geserveerd.
Tegen halfvijf  kwamen alle deelnemers weer binnen waar 
ze werden ontvangen met live muziek en een natje en 
droogje. Na de prijsuitreiking door onze clubmanager 
Fopke Drijfholt sloten we met een gezamenlijk diner deze 
zeer geslaagde dag af. Er was op deze dag veel gezelligheid 
en alle ruimte voor de bedrijven om te netwerken. Dit 
mede dankzij onze sponsoren die allerlei fraaie prijzen ter 
beschikking stelden: Volvo Bouwsema, Jumbo 
Sappemeer, Van Delden Bouw, Koffieplein Veendam, 
Novon Schoonmaak, Nigel Carman, Bert Ritsema 
Verzekeringen en Harms Autoschades.
De uitslag? Alleen maar winnaars!!!!

“Top sfeer met 
           goede muziek”

Geslaagde pubquiz avond  
Tekst: Lisette Hooijer
Zaterdagavond 19 november waren een kleine vijftig leden 
en introducé(e)s ‘ready to pubquiz’. Tien teams met zo’n 
vier of  vijf  leden gingen de strijd aan. Aanwezige spelers: 
van heel ervaren tot en met beginners. Een aantal deelne-
mers ging ook vooraf, voor het bepalen van hun strategie 
die avond, een heerlijk drieluik stamppot eten mét rook-
worst bij het restaurant. Om de avond te illustreren een 
paar reacties van deelnemers: ‘Wat een supergezellige 
avond!’, ’Goeie vragen, maar graag wel een beetje makke-
lijker volgende keer’, ‘Ik heb het fantastisch naar mijn zin 
gehad.’ 

Marc Hesp was presentator bij de pubquiz. Iedereen was 
vol lof  over de manier waarop hij presenteert. Leuke 
anekdotes tussen de vragen door en direct reageren op 
vragen of  opmerkingen uit het publiek. Hij had zeventig 
vragen gemaakt. Zeven ronden met elk tien vragen in 
verschillende rubrieken: sport, algemeen, kunst & cultuur, 
natuurkunde, muziek, nostalgie én Groningana. 
Die laatste ronde bleek doorslaggevend te zijn voor de 
einduitslag. Viert teams hadden tot na de vijfde ronde een 
nek-aan-nek race voor de winst. Niet alleen de ervaren, 
maar ook de beginnende pubquizzers deden het erg goed. 
Tijdens de rondes brachten Lenie en Anysha heerlijke 
bitterballen. Tussen de rondes door was er genoeg tijd 
voor het bestellen van een borrel, een plaspauze of  een 
kort gesprek met de andere teams. 
Aan het eind van de avond heeft ParTee prijzen uitgereikt 
aan de nummers één tot en met drie. Team WAC’ers 
had de eerste prijs binnengesleept: een schaal met bruin 
fruit. Aangeboden door het restaurant. De tweede prijs 
was voor Probus: een fles rode wijn. Aangeboden door 
Golfclub de Compagnie. ParTee gaf  hier ook zes dobbel-
stenen bij: om te dobbelen wie de fles wijn mee naar huis 
zou nemen. En last but not least: een weekend Wenen was 
voor team Golden Flight: een net met uien. Aangeboden 
door ParTee. Maar de mooiste prijs van de pubquiz was 
het hebben van een gezellige avond met elkaar. Dat is 
zeker gelukt. Elkaar buiten het golf  om op een hele 
andere manier spreken en meemaken.
Kortom: een hele geslaagde avond met dank aan alle deelne-
mers! Graag zien we jullie bij de volgende activiteit terug. 
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Onze baan trekt regelmatig bekende Noordelingen. Wat vinden zij zo leuk aan de golfsport en 
hoe luidt hun oordeel over de kwaliteiten van onze baan?
In deze editie loop ik een rondje met Foppe de Haan om erachter te komen wat hij zo leuk vindt 
aan de golfsport, en hoe hij het spelen op onze baan heeft ervaren. Uiteraard staan we ook nog 
even stil bij de glansrijke carrière van deze succesvolle voetbalcoach en 
sportman pur sang.

Carrière 
Foppe de Haan (79 jaar) is geboren in Lippenhuizen Friesland en woonachtig in het Friese Nes. 

Hij volgde een opleiding tot onderwijzer, voetbalde bij verschillende 
amateurclubs om vervolgens bij sc Heerenveen terecht te komen. In 
1985 werd hij daar trainer. Als langstzittende trainer wist hij, tezamen 
met voorzitter Riemer van der Velde, de club groot en bekend te 
maken. Met zijn club wist hij in 2000 zelfs de Champions League te 
halen. Foppe vertelt: “In die periode bleven de spelers wat langer bij 
de club, we konden er mede daardoor een geweldig team van maken. 
Dit samen met de individuele kwaliteiten natuurlijk.”

Foppe werd nog bekender door als bondscoach in 2006 én 2007 
met Jong Oranje Europees kampioen te worden. Ook deed hij met 
dit team mee aan de Olympische Spelen in Peking. Zijn carrière als 
coach vervolgde hij daarna in Zuid-Africa bij Ajax Cape Town, en in 
2011 werd hij bondscoach van Tuvalu. Samen met zijn vrouw ver-

toefde hij hier ruim vier weken. Een eiland in de Grote Oceaan. Over avonturen gesproken... ”Ik 
was eigenlijk al gestopt met coaching toen dit voorbij kwam, een geweldige tijd had ik daar met 
heel fijne mensen”, aldus Foppe.

Eind 2011 keerde hij terug bij zijn vertrouwde sc Heerenveen. Dit keer binnen de voetbal-
academie. Hier hield hij zich bezig met coaching, ontwikkeling en begeleiding van toptalenten en 
jeugdtrainers.
In 2017 kwam Foppe weer landelijk in beeld als assistent van het nationale damesteam. Dit team 
werd tijdens het EK in eigen land verrassend Europees kampioen. 
Binnen zijn vakgebied een absolute topper die altijd gewoon zichzelf  is gebleven. Een bijzonder 
mens! En als zijn Heerenveen thuis speelt is Foppe samen met oud-voorzitter Riemer van der 
Velde van de partij. “Riemer is echt een goede vriend van mij, we zijn heel lang samen 
opgetrokken. En we zien elkaar ook nog regelmatig,” vertelt Foppe.

Ons rondje
Foppe begon pas op zijn 70e met golf  in Kaapstad, tijdens zijn periode in Zuid-Afrika. Dit op 
aandringen van zijn vriend Riemer van der Velde. “Eigenlijk trok de golfsport mij helemaal niet, 
en had ik ook te weinig tijd in Zuid-Afrika. Maar Riemer trok mij over de streep en zo ben ik 
begonnen”, vertelt Foppe. Vanaf  2012 is hij echt met deze sport aan de slag gegaan en haalde ook 
zijn GVB. Nu is hij lid op Ameland en speelt hij daar regelmatig zijn rondes. Zijn handicap is 
momenteel 28.3.  Tijdens mijn eigen bezoek aan Ameland  zie ik hem dan ook met enige regel-
maat op de golfbaan bij Hollum, of  op de fiets er naar toe met een aanhanger voor zijn  golftas.  
Een eiland waar hij, samen met zijn vrouw, een huisje heeft en waar hij graag vertoeft. 

Met bekende Noordelingen door onze baan

 Foppe de Haan, Golfen met een 
‘hartstikkene’ leuke Fries

Tekst: Feico van der Ploeg. 

Op het vasteland speelt hij met enige regelmaat op 
Burggolf  St. Nicolaasga en Golfclub Lauswolt 
Beetsterzwaag.
Tijdens onze ronde zie ik een actieve man die volop 
geniet van het golfspel en de mooie baan. Daarover is hij 
enthousiast. “Een ruim opgezette baan met twee 
verschillende en uitdagende lussen in een prachtige 
omgeving”, aldus Foppe.  

Door de baan vertelt Foppe schitterende anekdotes over 
zijn rijke carrière. Al pratend met hem zie ik de coach die 
op een zeer succesvolle wijze met individuen om kon gaan 
én een teambuilder! Foppe vertelt: “Ik had altijd wel een 
goed contact met de wat moeilijkere jongens, ik kreeg ze 
vaak mee in het teamproces.” 

Foppe Fonds
Daarnaast is Foppe actief  met zijn Foppe Fonds. Dit 
fonds zet zich in voor jongeren met een verstandelijke of  

lichamelijke beperking. “Als kind wil je natuurlijk sporten. 
Soms is dat bijna onmogelijk en dan ondersteunen wij ze. 
Dit om het onmogelijke toch te realiseren”, zegt Foppe. 
Het fonds heeft sinds 2015 ook een samenwerking met 
sc Heerenveen met een Foppe Fonds arrangement. Ook 
geeft hij lezingen namens het Foppe Fonds waarbij de 
opbrengst naar het goede doel gaat. 
Jaarlijks organiseert het Foppe Fonds een golftoernooi. 
Golfliefhebbers en bekende Nederlanders golfen deze 
dag voor het goede doel. De opbrengsten hiervan komen 
volledig ten goede aan het Fonds. “Dit jaar was de 9e 
editie en hadden we een opbrengst van bijna 33.000 euro 
waarmee we weer veel kinderen hebben kunnen helpen”, 
aldus Foppe.
Ook zijn er over Foppe de Haan diverse boeken ver-
schenen waarin zijn gedrevenheid centraal staat: anderen 
vooruithelpen.  
Na een geslaagde golfdag kwamen we samen tot de 
conclusie: Friezen en Grunnegers, dat gaat prima samen.
               
                            

        “Uitdagende baan 
     in een prachtige 
                    omgeving"



-
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Fopke’s Drive
“Golf  is een ouwe-lullen-sport.” Dat hoor 
ik nog regelmatig als ik vertel wat voor fan-
tastische baan ik heb. Ik heb de neiging om 
dan in de verdedigingsreflex te schieten. “Na 
een rondje golf  ben ik ook echt wel moe 
hoor”, zeg ik dan. Je bent buiten, lekker 
actief  bezig, je moet je goed concentreren, 
strategische keuzes maken en meer van dat 

soort argumenten. Het golfspel is wat mij betreft zeker geen 
ouwe-lullen-sport, maar als ik naar ons ledenbestand kijk moet 
ik wel bekennen dat ongeveer de helft van de leden ouder is 
dan 65 jaar. 
De golfsport in Nederland wordt er ook niet jonger op. In de 
afgelopen tien jaar is de gemiddelde leeftijd van Nederlandse 
golfers gestegen van 49 naar 54 jaar. Een stijgende lijn die op 
zich niet schokkend is, maar als de trend zich doorzet zal het 
betreden van het clubhuis straks aanvoelen als het binnenlo-
pen van een luxe bejaardentehuis. Het wordt daarmee steeds 
moeilijker om jongere mensen aan het golfen te krijgen. Hier 
ligt een uitdaging voor de golfsport en dus ook voor onze club.
Ik ben zeer content dat we, ondanks de hoge inflatie, geen 
verhoging van de contributie hoeven door te voeren. Voor 
velen van ons maakt een paar tientjes extra niet zoveel uit, 
maar uit onderzoek van de NGF blijkt dat juist voor de leef-
tijdsgroep tussen de 20 en 50 jaar de prijs van een lidmaatschap 
wel degelijk van invloed is op de keuze om te blijven golfen. 
Ook ons jaarlidmaatschap van 185 euro voor de PAR3 is een 
heel mooi en laagdrempelig aanbod voor mensen die net zijn 
begonnen met golf. We zien ook een groeiende groep mensen 
kiezen voor een PAR3-lidmaatschap in combinatie met een 
10-rondenkaart op de grote baan. Dit aanbod, voor iets meer 
dan € 500,- per jaar, is voor mensen met een drukke baan en 
jonge kinderen een goede betaalbare optie.
Ook een leuke toevoeging die de gemiddelde leeftijd flink 
omlaag kan brengen is dat kinderen en kleinkinderen van 
4-sterren-leden vanaf  nu gratis lid mogen worden van onze 
club. We gaan deze kids (onder de 14 jaar) wel professioneel 
begeleiden zodat ze ook echt het plezier in de sport kunnen 
ontdekken. Daarom is een leskaart van 100 euro wel verplicht. 
Ik ben zeer benieuwd hoeveel ouders, opa’s en oma’s hun 
(klein)kinderen volgend jaar zullen inschrijven. Jong geleerd is 
oud gedaan.
Er is ook veel te winnen op het gebied van communicatie. 
We gaan een nieuwe website ontwikkelen en meer aandacht 
besteden aan de social media kanalen. Wees niet bang, daarbij 
houden we zeker rekening met alle doelgroepen en leeftijden 
van de club. Ik ben eigenlijk wel heel nieuwsgierig welke sug-
gesties jullie hebben. Hoe gaan we er samen voor zorgen dat 
onze golfclub interessant wordt voor de jeugd. Hoe kunnen 
wij samen beter inspelen op de behoeften van jongere golf-
ers? Hoe zorgen we er samen voor dat we niet meer in de 
verdediging hoeven te schieten en die opmerking “Golf  is een 
ouwe-lullen-sport” gewoon niet meer gemaakt wordt? Ik zie 
jullie suggesties met belangstelling tegemoet. 

Met De Enk zijn er al diverse gesprekken geweest om de tee-boxen van hole 5 en hole 8 aan te pakken en daar 
is nu in 2023 budget voor.De baancommissie wil al langere tijd de verschillende tee-boxen renoveren op de 
eerste negen holes. Dit zat niet in de begroting van de baancommissie in 2022 maar de begroting voor 2023 is 
in de Algemene Leden Vergadering (ALV) goedgekeurd en daar zat de renovatie voor de tee-boxen wel in.

Tekst: Peter Meeuwis

Baancommissie

Tee-boxen en banken vernieuwd

Wat gaat er gebeuren?
Tee-box hole 5: De blauwe tee-blokken kunnen amper 
verplaatst worden omdat er niet genoeg ruimte is om 
achter de tee blokken nog 2 stoklengtes ruimte te hebben. 
De tee-box wordt vlak gemaakt. Dit wil zeggen dat blauw, 
geel en wit op dezelfde hoogte komen. Aan de voorkant 
bij blauw, wordt de tee-box met circa 20 m2 uitgebreid om 
zo meer ruimte te creëren om met de tee blokken te 
kunnen schuiven.

Tee-box hole 8: De slope van de tee wordt eruit gehaald 
bij wit/geel en de tee-box wordt gevlakt. Ook de tee-box 
blauw/rood wordt gevlakt. Aan de linkerzijde van de tee-
box wordt een extra strook van 1,5 m2 aangebracht om 
meer ruimte te creëren voor de afslag. Totaal wordt er op 
deze manier circa 45 m2 meer oppervlak toegevoegd aan 
de tee-box.

Tee-boxen hole 5 en hole 8: Wat niet in dit project is 
opgenomen is het aanpakken van bomen en struiken die 
hinderlijk in de weg staan voor de afslag. Denk hierbij 
bijvoorbeeld aan de boom aan de linkerkant van de tee-
box bij hole 5. Of  bijvoorbeeld de jonge boompjes bij de 
kikkervijver aan de linkerkant van hole 8. De aanpak van 
de bomen en struiken wordt opgepakt als gedeeltelijk 
regulier onderhoud en extra activiteiten van onze vrijwil-
ligers ‘de struikrovers’.

Wanneer gaat het gebeuren?
Exacte timing van de werkzaamheden is nog niet bekend, 
maar mogelijk wordt er dit jaar al begonnen met de werk-
zaamheden. Er wordt natuurlijk rekening gehouden met 
de status van de baan en de golfers. De tee-boxen zullen 
weer gereed zijn vóór de aanvang van de voorjaarscom-
petitie. Het nieuwe gras op een tee-box heeft 6 weken 
nodig om sterk genoeg te zijn om te worden belopen, dus 
de werkzaamheden aan de tee-boxen zouden eind 
februari 2023 gereed moeten zijn. Tijdens de werkzaam-
heden zullen er voorzieningen worden getroffen om op 
de holes in ieder geval een afslagplaats te hebben, al is het 
maar een afslagmat. Dit is natuurlijk niet fijn maar is wel 
een oplossing om de hole speelbaar te houden.

Nieuwe/vernieuwde zitbanken
De gesponsorde zitbanken door de baan staan er al enkele 
jaren en de weersomstandigheden zorgen ervoor dat de 
gebruikte natuurlijke materialen op enig moment hun 
einde bereiken. De baancommissie probeert het door de 
bank zakken te voorkomen.

Dankzij een lid van de vereniging, Andre Smallenbroek, 
is er een procedure gemaakt om de zitbanken te laten 
renoveren door de Winkler Prins Praktijkonderwijs (WP) 
in Veendam.

Hoe ziet de procedure eruit.
In overleg met onze clubmanager, De Enk, de baancom-
missie, Andre en natuurlijk de Winkler Prins (WP), is er 
een procedure gemaakt om de zitbanken door de WP te 
laten herstellen of  desnoods te vervangen.

Evert Boven heeft samen met De Enk, een inventarisatie 
gemaakt van de zitbanken om zo een volgorde van reno-
vatie te kunnen maken. De Enk haalt de zitbanken aan de 
hand van prioriteit uit de baan en legt ze neer bij de green-
keepersloods. Vervolgens worden een of  twee banken op 
een aanhanger geladen en Evert brengt deze naar de WP. 
Hier worden de banken gerepareerd en de materiaalkosten 
zijn voor rekening van de vereniging. Op enig moment 
krijgt Evert te horen dat de banken gereed zijn en dan 
haalt hij ze weer op bij de WP. Na aflevering op de club, 
plaatst De Enk de banken weer in de baan.

Win/win situatie!
De studenten hebben een mooie praktijkopdracht en 
leveren de arbeid, daardoor hebben wij als club enkel de 
kosten voor het hout. Zodra het project is afgerond en 
alle banken zijn gerenoveerd of  vervangen, nodigt golf-
club De Compagnie, de docent en het team van studenten 
uit op de golfbaan voor een golfclinic en rondleiding 
zodat ze ook te zien krijgen waar de zitbanken terecht zijn 
gekomen.



Er zijn golfers in velerlei soorten en maten. Voor de één is de dag goed wanneer een ronde gelopen wordt onder de 
playing handicap. Deze golfers beseffen heel goed dat de meeste slagen om en op de green vallen en zij zijn dan ook 
veelvuldig op de putting- en de chippinggreen te vinden. Op de range is een ander slag golfer veelvuldig te vinden. 
Dat zijn vaak degenen die kicken op een zo ver mogelijk geslagen bal in de vaak ijdele hoop de green in regular te 
bereiken. 
Voor deze categorie enkele tips om ze een beetje op weg te helpen. 

ProPraat

Driver
Tips voor meer afstand en 
nauwkeurigheid

Adresseren
Laten we beginnen bij het begin: de bal moet lekker 
geraakt worden met een goed contact. Dat kan alleen 
maar wanneer uit een prettige comfortabel aanvoelende 
houding slaat. Zoek die positie op. Voor de een is dat een 
wat bredere stand, voor de ander voelt een wat smallere 
stand prettiger. Een solide houding geeft 
meer comfort dan een houding van 
waaruit je meer moeite moet doen 
om te kunnen bewegen. De schouders en de armen 
vormen een driehoek.

De backswing
Bij de drive is het van groot belang dat de beweging 
uit de schouders komt en niet vanuit de handen. 
De driehoek, gevormd door de schouders en de 
armen, dient intact te blijven. Maak daarom een goede 
rustige draai. Bedenk dat de backswing er voor de 
controle is. Die controle gaat veelal verloren bij een 
gehaaste snelle beweging. De kunst van het slaan van 
een goede drive is het vinden van een controleerbaar 
ritme, vooral in de beweging naar achteren, naar 
de toppositie. Die moet synchroon verlopen. 
Zo krijg je meer controle en kun je snelheid 
ontwikkelen.

De toppositie
Een veel gemaakte fout is dat golfers hun arm te veel 
strekken bij het bereiken van de toppositie. Het over-
strekken van de arm zet de schouder op slot. Dat maakt 
het lastiger de downswing te laten te beginnen vanuit de 

heupen. Realiseer je dat alles draait om souplesse.  De 
rechtshandige speler die de linkerarm iets ontspant zal 
meteen voelen dat de linkerschouder tot in de rug toe 
losser blijft. Een belangrijke voorwaarde voor een soepele 
downswing en voor veel (effectieve) snelheid. 

Terug naar voren
Veel tourspelers zijn tijdens het laatste stukje dat ze in hun  
 backswing zitten al bezig met het terugdraaien 
 van hun heupen. Een praktisch hulpmiddel is om
    tijdens de toppositie gevoels-
     matig even te stoppen. 
      Vanuit dat rustpunt kun je dan 
                                            je gewicht goed verplaatsen 
      vanuit de heupen. Zo wordt 
   een optimale snelheid bereikt. 
              Bedenkt: backswing is opwinden 
        en downswing is afwikkelen. Bij een
                              goede draai is de spanning het hoogst
                           in het laagste punt. Van daaruit kan deze 
                       spanning zich dus het meest efficiënt 
                      loslaten.

                      Het raakmoment
      Van groot belang is dat je hoofd op het 
       moment dat je de bal raakt nog achter de bal 
         is. Zo niet, dan verlies je snelheid en zal je 
                     moeite hebben in de juiste swingbaan te 
                      blijven. De juiste positie van het hoofd 
                       tijdens de swing geeft je lichaam een goede 
                        mogelijkheid snelheid te ontwikkelen 

Tekst: wouter Oosting en Ive Krikke
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vanuit een effectieve rotatie. Leer je dus aan zoveel 
mogelijk je hoofd stil te houden. Maar zoals bij bijna alle 
aspecten van het golfspel: denk er niet te veel over na, 
want als je overdrijft, bestaat er een redelijke kans dat je de 
bal schept. 
Focus er bijvoorbeeld op dat je de bal met het midden van 
het slagvlak raakt. Hiervoor geldt hetzelfde als bij het 
stellen van doelen: hoe specifieker de focus, des te groter 
de kans van slagen. Daarnaast is het van belang dat de 
stok op het moment van raken een lijn vormt met de 
voorste arm. Dit geeft aan dat je optimaal door de bal 
bent gekomen.

De doorzwaai
De beweging naar voren bestaat uit drie onderdelen: in-
draaien, doordraaien en uitdraaien. Indraaien gebeurt 
vanuit de toppositie, doordraaien doe je op het moment 
dat je de bal raakt (in feite het onderste gedeelte van de 
swing) en het uitdraaien is het gevoel dat je lichaam zich 
compleet afwikkelt. Dit moet in een vloeiende, ritmische 
maar ook zeker ontspannen beweging gebeuren en dat 
kan alleen maar wanneer dit vanuit rotatie komt.
De rechterknie gaat vanzelf  mee naar voren, evenals het 
hoofd. Veel golfers willen juist hier vaak te lang naar de 
bal blijven kijken, wat tot blessures kan leiden en een 
(grote) afwijking.

De eindstand
Bij het uitdraaien draai je zo ontspannen mogelijk door 
naar een ontspannen eindstand. Train erop om een uit-
gestrekte eindstand te bereiken met behoud van je balans. 
Uitgestrekt betekent dat de armen voor je gevoel ‘lang’ 
naar voren zwaaien zonder te overstrekken, ook weer 
vanuit de rotatie dus. Als je deze eindstand enkele 
seconden vast kunt houden zonder om te vallen dan weet 
je al dat je een goede, verre bal hebt geslagen. Nu nog de 
green in regular!

“De beweging naar voren              
         bestaat uit drie 
     onderdelen: 
indraaien, doordraaien en 
            uitdraaien.”

17

Nog drie basisprincipes
Een veel gemaakte fout is dat er tijdens de swing te veel 
beweging in het lijf  zit met controleverlies tot gevolg. Al 
die extra bewegingen vergen weer correcties die meestal 
intuïtief  worden uitgevoerd. Vaak gaat dat ten koste van 
de timing.  
Hoe je, met drie basisprincipes in je achterhoofd, 
onnodige bewegingen uit je swing haalt:

Roteer
Je armen zijn een verlengstuk van je lichaam. Houd dat 
voor ogen in je swing om een effectieve rotatie te 
verkrijgen. Daardoor kun je met meer controle door de 
bal bewegen. Veel (beginnende) golfers denken dat ze 
met hun armen de beweging moeten leiden. Zo gooien 
met hun armen de club door de bal heen in plaats dat ze 
vanuit een draai met het lichaam de armen en de golfclub 
achter de beweging aan laten zwaaien. 

Wegdraaien
Wanneer je de golfclub vanuit de handen of  armen naar 
achteren draait zal een te steile swing ontstaan. De golf-
club zal naar boven of  naar buiten vertrekken met alle 
gevolgen van dien. Als je de golfclub vanuit je schouders 
naar achteren draait dan zal de golfclub laag en net binnen 
de doellijn vertrekken. Een goed begin van uw swingbaan 
dus. Een compacte beweging voor controle. 

Het achterste been
De meeste golfers maken de backswing te lang. In princ-
ipe geeft een langere swing met meer snelheid maar wan-
neer die snelheid niet te controleren is, krijg je afzwaaiers.
Bij een te lange backswing komt vaak de voorste schouder 
omhoog waardoor het achterste been zich strekt. Het 
omhoog komen van de schouder zorgt ervoor dat je teveel 
een neerwaartse beweging moet maken en het strekken 
van de knie zal veelal leiden tot een slag vanuit de armen, 
doordat het achterste been gewoonweg ‘op slot’ staat. De 
eenvoudigste manier om dit op te lossen is om erop te 
letten dat de achterste knie gebogen blijft. 



“We spelen zo’n 3 à 4 keer per week. Dan gaat een lange reistijd toch wel een dingetje worden.”
Douwes antwoord op mijn vraag waarom hij en zijn vrouw Agatha De Compagnie aan het eind 
van dit jaar vaarwel gaan zeggen, klinkt bijna verontschuldigend. “We zijn ooit  in Scheemda 
gaan wonen vanwege ons werk.  Ik had een job op de R&D-afdeling van Acheson - dat is later 
Henkel geworden - en Agatha werkte in Delfzijl. Na onze pensionering vroegen we ons af  of  
we er wel wilden blijven wonen. We fietsen namelijk ook graag en dan is Drenthe toch wel een 
aangenamere omgeving dan het kale Oldambt. Uiteindelijk hebben we de knoop doorgehakt 
en zijn gaan zoeken naar een nieuwe woning. Zo zijn we 2 jaar geleden in Westerbork terecht 
gekomen.  Van  Scheemda naar de baan was het 10 minuten rijden, nu doen we daar vier keer 
zo lang over. Dat gaat je op een gegeven moment opbreken. De Drentsche, Tiendeveen en de 
Gelpenberg  zijn voor ons nu sneller aan te rijden. Uiteindelijk hebben voor De Gelpenberg 
gekozen, omdat we dat toch wel een uitstekende baan vinden.”

Douwes afscheid is voor Neary aanleiding  met hem terug te blikken op zijn tijd bij De Compagnie en 
met name de periode dat hij bestuurslid was. Het is al weer 25 jaar geleden dat hij zijn eerste ballen op De 
Compagnie sloeg. Door collega Warntje Jacobs meegetroond naar een clinic. “Ik was direct verkocht”, 
herinnert Douwe zich nog, “en heb een kennismakingspakket genomen. Dat pakket omvatte 10 lessen, 
gebruik van de driving range en onder begeleiding rondje lopen door de baan. Stokken kon je lenen van 
de club. Met mijn stijve lichaam heb ik geen enkele kans met de driver verder te slaan dus toen ik begin 
2015 met pensioen ging ben ik me gaan toeleggen op het korte spel. Dus veel de par 3 gelopen. Het was 
oefenen, oefenen en nog eens oefenen. Dat resulteerde in het Par 3-clubkampioenschap in 2016. Een jaar 
later kon ik het seniorkampioenschap op de grote baan op mijn naam schrijven. Maar ja, dat jaar stopte 
Adriaan Schober als secretaris van de stichting. Die functie heb ik overgenomen. Gevolg was wel dat ik 
weinig tijd meer had om te golfen. Vanaf  dat moment heb ik dan ook niets meer op mijn palmares 
kunnen bijschrijven.”

Het roer om
Als secretaris van de stichting had Douwe het onderhoud van de baan in portefeuille.  “In die periode 
was het onderhoud van de baan in handen van de firma Dijk. Maar dat gebeurde niet zo efficiënt”, 
vervolgt Douwe. “Althans dat vond ik. Dat is dan eigenlijk ook wel de reden dat ik me kandidaat stelde 
voor de functie van secretaris, want wanneer je kritiek hebt moet je niet gaan klagen bij bestuur en club-
manager. Ik ben begonnen met kostenbesparing. Er werd in 2017 ruim 23 duizend euro aan bemesting 
en chemicaliën uitgegeven. Daarnaast slokte het machinepark zo’n slordige 18 duizend liter diesel. Die 
eerste post hebben we het jaar erop terug gebracht naar minder dan 10 duizend euro en het aantal liters 
diesel gereduceerd naar 11 duizend, net zoveel als er momenteel door De Enk gebruikt wordt. Het lastige 
van het toenmalige onderhoudscontract was dat er zonder supervisie geen enkele controle mogelijk was 
Niet op het gebruik van meststoffen, maar ook niet op het aantal gedeclareerde uren. En het was een 
situatie van uurtje-factuurtje. Binnen het bestuur waren we er snel over eens dat daarin verandering moest 
komen, het roer moest om.”

Kwaliteit als criterium
Maar ja, hoe? Om antwoord te krijgen op die vraag werd besloten een beroep te doen op externe 
deskundigheid en zo werd in februari 2020 NL-adviseurs binnengehaald. Die adviseerde om het NGF-
kwaliteitshandboek als basis te nemen voor het contract. Dat handboek kent drie kwaliteitsniveaus van 
onderhoud, A B en C. 
Douwe: “We hebben de baan beoordeeld zoals die er toen bij lag en ons afgevraagd welk niveau van 
onderhoud voor De Compagnie acceptabel zou zijn. Je kunt alles wel op A-niveau willen brengen, maar 

daar zit een pittig kostenplaatje aan vast. Onderhoud op voor-
namelijk B-niveau was ons inzien toereikend. NL-adviseurs 
heeft vervolgens een pakket van eisen geformuleerd en we 
hebben 4 bedrijven uitgenodigd voor een tender, waaronder 
het bedrijf  van Freddie Dijk. Die gaf  echter aan niet mee te 
willen doen. Een klein groepje leden, met een grote sympathie 
voor Freddie Dijk, heeft nog getracht daar verandering in aan 
te brengen. Het bestuur heeft echter gewoon doorgepakt, 
hetgeen resulteerde in het gunnen van het contract aan de 
firma De Enk.” 

Enorme verandering
Vanaf  het moment dat De Enk voor het onderhoud van de 
baan verantwoordelijk was veranderde er enorm veel. Behalve 
dat de kosten aanzienlijk naar beneden waren gebracht, gaf  
het Douwe veel meer ‘lucht’. “Elke maandagochtend zat ik 
met Freddie Dijk en de greenkeeper om de tafel om punt 
voor punt door te nemen wat er die week moest gebeuren. 
Ik was dan ook door de week veel aanwezig. Enerzijds om te 
kijken of  het afgesproken werkzaamheden werden uitgevoerd, 
anderzijds om te kijken hoe de baan erbij lag om te inventa-
riseren wat er nog moest gebeuren. Met het nieuwe contract 
is het onderhoudsbedrijf  daarvoor zelf  verantwoordelijk. De 
enige controle die plaatsvindt is de periodieke schouw door 
de baancommissie samen met De Enk om na te gaan of  
het onderhoud volgens de afgesproken kwaliteitsnorm heeft 
plaatsgevonden. Deze manier van werken impliceert dat we 
nooit voor onverwachte kosten komen te staan wat betreft het 
reguliere onderhoud. Verder is het prettig dat De Enk een wat 
grotere organisatie is die het zich kan permitteren specialisten 
in dienst te hebben, zoals iemand die alles, maar dan ook alles, 
van gras weet. Ook hebben ze een bredere range materieel. 
Toen De Enk hier aan de slag ging hadden we bijvoorbeeld 
nogal wat last van natte fairways. Met apparatuur van het 
bedrijf  hebben we kans gezien dat probleem voor het 
grootste deel te tackelen. Al met al heeft de keus voor De Enk 
dus goed uitgepakt.”

Baan geniepiger maken
Op de vraag wat Douwe zou doen met de baan als hij het 
alleen voor het zeggen zou hebben en kon beschikken over 
een rijk gevulde portemonnee hoeft hij niet lang na te denken. 
“Er negen holes bij aanplakken. Alhoewel”, neemt hij direct 
wat gas terug, “de club is er nog niet helemaal aan toe. Dan 
moeten er nog zo’n 400 volledig betalende leden bijkomen. 
Maar je kunt hier en daar wel wat veranderingen in de 
architectuur van de huidige baan doen. In 2011 heeft Jol 
(baanarchitect, red.) een schets gemaakt voor een verandering 
van hole 7. Op die tekening kwam het water tot aan de green. 
Daar wordt die hole natuurlijk wel geniepiger van. Op hole 
16 kun je natuurlijk iets dergelijks doen om het water door te 
steken vlak voor de green. En je zou hier en daar wat bunkers  
voor de green kunnen aanleggen. Maar ja, da’s allemaal niet 
meer mijn pakkie aan. Ik hoop in de toekomst nog menigmaal 
hier te spelen, want het afscheid nemen doet toch wel een 
beetje pijn.’

Tekst: Ive Krikke

Afscheid van Douwe Kok

Verdienstelijk lid kiest voor 
andere club
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Postadres 
Postbus 1008
NL 9670 EA Winschoten 
 

PKF/Post Finsterwolde
Veenweg 1a
NL 9684 AT Finsterwolde
+31 (0)597 331 715
finsterwolde@pkfpost.nl 

PKF/Post Venlo
Wylrehofweg 9
NL 5912 PM Venlo
+31 (0)77 356 0707
info@pkfpostvenlo.nl 

Wij voorzien u graag van 
deskundig en begrijpelijk advies.

Tot ziens in onze golfshop!

Tekst: Feico van der Ploeg

Column

Gedragsregels

In de herfsteditie van de Neary las 
ik de bijdrage van onze clubmanager 
Fopke Drijfholt over kleding door de 
baan.
Aanleiding voor zijn artikel was dat 
sommige leden aanstoot hadden 
genomen aan het gedrag en kleding 
van een jonge man op onze golf-
club.  Na een kennismaking bleek de 
persoon in kwestie op een goede en 
eigentijdse manier met het golfspel 
bezig te zijn. 

Uit bovenstaande blijkt maar weer eens dat vooroordelen 
op de loer kunnen liggen…
Gelukkig heeft het golfspel de laatste jaren een ontwikke-
ling doorgemaakt waardoor het breder en toegankelijker 
is geworden. De tijd van zware ballotagecommissies en 
aanbevelingen om lid te ‘mogen’ worden zijn gelukkig bij 
de meeste clubs voorbij. Ik vind dat een goede ontwikke-
ling wat deze sport ten goede komt. En De Compagnie is 
als vereniging gelukkig ook laagdrempelig. Mede hierdoor 
zullen (mogelijk) jeugdige spelers onze club vinden en de 
golfsport in het algemeen ontdekken.
Ook golfkleding is aan verandering onderhevig. Regel-
matig zien wij op onze baan fraai uitgedoste leden en 

Greenfeespelers, alle kleuren van de 
regenboog komen voorbij. Anderen 
kleden zich weer casual en meer 
sober. En ook de spijkerbroek 
ontbreekt niet. 

Minder kleurrijk is af  en toe het 
gedrag door de baan. Een aantal 
leden houdt de gedragsregels, ook 
wel etiquette genoemd, bepaald niet 
in ere. Denk hierbij aan het tijdig 
doorlaten, plaggen terugplaatsen en 
pitchmarks herstellen op de greens.  

Door de regels wat meer na te leven houden we onze 
baan goed bespeelbaar. Wellicht wordt het tijd voor een 
opfriscursus…
Tijdens mijn rondes keek ik altijd even naar de kleurrijke 
kabouter tussen hole 7 en 8. Mooi luchtig zo tussen het 
golfen door. Helaas is deze kabouter al enige tijd 
verdwenen.
Blijkbaar hadden meer mensen hetzelfde gevoel, want er is 
een subtiele vervanging gevonden. Wellicht niet helemaal 
gekleed conform etiquette… maar zeg nou zelf, leuk toch?

Fijne dagen en een gezond en kleurrijk (golf)jaar 2023. En 
geef  elkaar een beetje ruimte.

Oud          Nieuw
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Woensdag 6 april 1988. In de vergaderzaal van het bedrijf  
te Haren voeren Jan Glas en Aize Tolsma van de Grontmij 
een eerste overleg met Gerard de Munnik, Karst de Jonge en 
Robert Knoop. 
Na de gebruikelijke ‘social talk’ komen de heren snel tot zaken 
en besluiten tot samenwerking. Ze 
spreken af  dat er een voorbereidend 
plan zal komen waarvan de financiële 
kant voor rekening van de Grontmij 
is. Op 11 april en 9 mei zullen ze de 
besprekingen voortzetten.
Na het openingsoverleg volgden de 
gebeurtenissen elkaar in rap tempo 
op. Gerard Jol, van Golf  Develop-
ment International NV, kreeg opdracht een masterplan voor 
de 9-holes te ontwerpen. Hij presenteerde zijn ideeën nog 
dezelfde maand. In zijn plan is de verhouding tussen open 
ruimte en beplanting fifty-fifty. De gronden ten westen van de 
visvijver zijn vooralsnog niet nodig maar kunnen dienen voor 
een - in een later stadium aan te leggen - par-3 baan. Ook is 
in zijn plan een ruimtebeslag aangegeven voor de tweede fase, 
de uitbreiding naar 18 holes. Kortom, het ziet er goed uit.
Wanneer de Deelgebiedcommissie Oude Veenkoloniën in 

haar vergadering van 21 april 1988 akkoord gaat met de 
situering van een golfbaan op de beoogde locatie, staat weinig 
de realisatie van het plan meer in de weg.  
Hoogste tijd dus om de stichting op te richten. Als de 
oprichtingsakte op 29 mei passeert staat Robert daarin 

genoemd als voorzitter, Karst als 
secretaris terwijl Gerard de functie 
van penningmeester is toebedeeld. 
De stichting draagt de naam ‘De 
Compagnie’, een verwijzing naar de 
compagnies die destijds de vervening 
van het gebied ter hand namen. In 
minder dan twee maanden hebben de 
plannen ‘handen en voeten’ gekregen. 

Om die voeten stevig in de schoenen te zetten had het 
stichtingsbestuur inmiddels tal van externe adviezen 
ingewonnen. Zo polste zij KPMG Klynveld Kraaijenhof  
en Co, die adviseerde naast de stichting een vereniging op te 
richten waarin de golfclub ondergebracht kan worden. Ook 
accountant Ab Mik en communicatieadviseur Ive Krikke 
werden benaderd. Beiden bleken bereid belangeloos hun expertise 
ter beschikking te stellen. Dit duo schreef op 15 december dat jaar 
de oprichtingsvergadering van de vereniging uit.

Uit de oude doos: 2023 7e lustrum
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NGF-Contributieverzekering

Wanneer golfen even niet kan
Bron; NGF

Je staat er – gelukkig - niet iedere dag bij stil, maar iedereen kan er een tijdje tussenuit moeten 
door een pijnlijk ongeval, een blessure of  vanwege een vervelende ziekte. Ook jij loopt dus de 
kans dat je voor een wat langere periode geen gebruik kunt maken van alle faciliteiten die De 
Compagnie je biedt. Dat je je rondjes niet kunt lopen is al vervelend genoeg, maar dat je over de 
periode van je afwezigheid wel je contributie hebt voldaan geeft het niet kunnen golfen een extra 
bitter smaakje. In die gevallen is de verleiding groot de gang naar het secretariaat te maken met de 
vraag om contributiereductie voor de periode dat je niet kunt golfen. Dat stelt de club voor een 
dilemma omdat het honoreren van dergelijke verzoeken de financiële positie van de club onze-
kerder maakt. Maar gelukkig is er sinds enige tijd een goede oplossing waar zowel golfers als de 
club voordeel bij hebben.

Eind 2021 heeft de NGF-verzekeringen voor golfers ontwikkeld, in nauwe samenwerking met 
Allianz Partners, wereldwijd marktleider in reisverzekeringen en hulpverlening, en Zeker in Sport, 
dé assurantietussenpersoon voor Sportbonden. Uit onderzoek bleek bij golfers een behoefte te 
bestaan aan een verzekering die toegespitst is op hun specifieke wensen en behoeftes. 
Naast dat golfers een op maat samengestelde reisverzekering kunnen afsluiten kunnen ze ook een 
verzekering afsluiten om contributie te claimen over periodes dat ze niet kunnen golfen. Het zal 
de pijn verzachten van golfers die een tijd niet kunnen spelen. 

Win-win
Het beleid van de club is van meet af  aan geweest niet op verzoeken van contributieteruggave 
in te gaan. Zou de club dat wel doen, dan was contributieverhoging noodzakelijk om dat in te 
dekken. Een vervelende kant van het beleid is dat het vaak tot nare discussies leidde. Gevolg 
was, afhankelijk van het op dat moment zittende bestuur, dat er in sporadische gevallen werd 
afgeweken van het beleid. Een onwenselijke situatie die ‘rechtsongelijkheid’ in de hand werkte.  
De contributieverzekering kan hieraan een eind maken. Tegen een bescheiden premie kan ieder 
clublid een - niet te gelde gemaakt - deel van de contributie terugvorderen bij de verzekerings-
maatschappij. De Nederlandse Golffederatie doet clubs de suggestie de contributieverzekering op 
te nemen in de voorwaarden voor hun leden. Alhoewel de club zichzelf  niet kan indekken tegen 
contributiederving door een verzekering, lijkt dat een stap te ver. 
De verzekering creëert een win-winsituatie. De richtlijn binnen de club kan strakker gehanteerd 
worden, ziekteperiodes van leden zijn niet van invloed op de hoogte van de contributie en de    
 verzekering kan twijfelaars ertoe bewegen hun lidmaatschap of  speelrechten te verlengen.
                           Details over de verzekering en de polisvoorwaarden vind je op de site van de 
   NGF.

       Collectieve NGF-verzekering
                      Wist je overigens dat je als particuliere golfer en lid van de 
                                                Nederlandse Golf  Federatie (NGF) automatisch bent verzekerd 
                                                 tegen aansprakelijkheid. De NGF heeft daarvoor een collectieve 
                                                 aansprakelijkheidsverzekering afgesloten via verzekeringspartner 
                                                   Aon. Deze geldt voor de individuele golfer én voor alle 
                                                    aangesloten verenigingen. Een geruststellend idee. Want ook bij
                                                           golfen zit een ongeluk in een klein hoekje. Doordat wij die 
                                                              aansprakelijkheid verzekeren, kun je relaxt de green op 
                                                                 Ook de club valt onder een collectieve verzekering. Die
                                                                 voorziet in dekking in gevallen dat de club voor 
                                                                bijvoorbeeld een nalatigheid aansprakelijk wordt gesteld. 



“Ach kunstenaar”, relativeert René deze kwalificatie, “dat 
is misschien teveel gezegd, maar het geeft mij voldoening 
mooie dingen te creëren.  De tijd dat ik alleen maar vier-
kante meters maakte met regulier stukwerk ligt achter mij. 
Vandaag de dag staat voor mij kwaliteit boven kwantiteit. 
De reden dat ik daarvoor kies is ook pragmatisch. Stuken 
is fysiek zwaar werk. Als je jong bent dan kun de hele 
wereld afstuken, zonder dat je daarvoor ’s avonds naar de 
sportschool moet. Die tijd heb ik gehad. Ik zit nu zo’n 40 
jaar in het vak, de leeftijd eist wat dat betreft zijn tol. Het 
kleinschalige werk met een hoog esthetisch karakter is 
lichamelijk aanzienlijk minder belastend. Reden waarom ik 
niet meer voor aannemers werk, want als onderaannemer 
zit je toch al gauw weer in een patroon van veel meters 
maken. Vooral omdat de grotere bouwondernemingen 
van je vragen om werk tegen zeer concurrerende prijzen 
uit te voeren. Daarom richt ik me met Nova Stuc & 
Design uitsluitend op de particuliere markt. Voor 90 pro-
cent komt dat neer op de verbouwing van één of  een paar 
ruimtes. Dus hele woningen stuken doe ik eigenlijk ook 
niet meer. Wat dat betreft haal ik de krenten uit de pap.”  

Elke muur uniek
“Het leuke van dit werk is dat alles wat ik maak een uniek 
karakter heeft”, vervolgt René zijn verhaal. “Als ik voor 
iemand een designmuur maak en zijn buurman wil ook 
dezelfde muur, dan krijgt hij toch een iets andere. Geen 
wand is gelijk.”
Zo af  en toe schakelen interieurontwerpers Nova Stuc & 
Design in. Maar de meeste van zijn klanten hebben zelf  
wel een beeld van wat ze willen. Ze doen op het internet 
ideeën op en leggen die dan aan hem voor. “Of  ik ga met 

Bedrijfsprofiel

Nova Stuc & Design: 
“De tijd van meters maken ligt 
achter me”
Tekst: Ive Krikke.

Op het moment dat René van de Ende over zijn vak begint te praten duurt het niet lang voordat je aan zijn 
lippen hangt. René is stukadoor. Vanaf  2016 is hij onder de naam Nova Stuc & Design actief  als zzp’er en 
sinds vorig jaar lid van de businessclub van De Compagnie. 
Wanneer je het hebt over stukadoors dan denk je al gauw aan stoere kerels met biceps als voetballen, 
tatoeages op de schouderbladen en een biertje in ‘t verschiet. Kortom, pure mortelvreters die meter na meter 
ruw gemetselde muren van een strakke laag voorzien.
René schetst echter een heel andere kant van het vak. Uiteraard kun je bij hem terecht voor een breed pakket 
aan gangbare stukadoorsdiensten, zoals fijnschuurwerk en spackspuiten. Zo ook voor het herstellen van aard-
bevingsschade en het aanbrengen van vloercoatings, ornamenten en buitengevelisolatie. 
Maar René zijn hart gaat uit naar het fijnere werk, sierpleisters, waarover hij praat op de toon van een fijn-
besnaarde kunstenaar. Tijdens dit interview neemt hij ons mee in de wereld van Calcecruda, Metallo-Fuso, 
Ironic Oxidation, Betonlook, Metallics en andere fantastische muur- en vloerafwerkingen naar Italiaans design.
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ze in gesprek om erachter te komen wat ze zo ongeveer 
willen. Dan maak ik een monsterbord en vraag of  dát is 
wat ze voor ogen staat. Al we eruit komen, en dat lukt 
altijd wel, dan ga ik aan de gang met allerlei kleine 
emmertjes pasta’s. Het is zeer ambachtelijk werk, waar-
bij ik gebruikmaak van verschillende technieken. De 
pasta’s breng ik op met een kleine spaan, spateltjes of  
een plamuurmes. Het leuke van die moderne pasta’s, die 
overigens allemaal watergedragen zijn, is dat je ze overal 
op aan kunt brengen. Dus als een deur dezelfde look moet 
hebben is dat geen enkel probleem. Zelfs heb ik er wel 
een tafeltje uit de kringloop mee gepimpt dat dankzij de 
coating naadloos in het interieur bleek te passen.”  
René’s werkgebied beslaat de provincie Groningen en het 
noorden van Drenthe. Maar ook elders waarderen 
woningeigenaren zijn werk, zelfs in het buitenland. Ooit 
heeft hij een aantal klussen geklaard in Zuid-Europa. 
“Best leuk”, merkt hij droogjes op, “maar het kan ook 
vaak probleempjes opleveren. Hoe krijg je het materiaal 
daar? En wat doe je als blijkt dat je net even wat pasta 
tekort hebt? Dus dat was even maar liever nooit meer.” 

In het DNA verankerd
Het stukadoorswerk zit bij René bij wijze van spreken 
in het DNA verankerd. Zijn vader en zijn grootvader 
hadden een stukadoorsbedrijf  in René’s geboorteplaats 
Dordrecht.  Als jochie schopte hij, naar eigen zeggen, 
overal tegenaan waar je tegenaan kón schoppen, dus hij 
ging lekker tegendraads metselen. Totdat zijn vader hem 
in het nekvel pakte met de mededeling dat hij maar beter 
het stukadoorsvak in kon gaan. Vanaf  dat moment kwam 
hij bij zijn vader in de zaak waar hij het vak leerde. Soms 

ging dat aardig spartaans. Als leerling had hij een meester 
boven zich staan die het motto predikte: “klaar is naar 
huis, hoe laat of  vroeg het ook is.” Van hem kreeg hij 
eens de opdracht een klein muurtje te doen. “Da’s mooi”, 
dacht René, “ben ik om één uur thuis.” Hij rekende echter 
buiten de waard om. Toen René klaar dacht te zijn liet 
zijn meester zijn kritisch oog gaan over het vers gestukte 
muurtje. “Begin maar opnieuw, dit lijkt nergens op”, 
luidde het vernietigde oordeel. Gevolg was dat René die 
dag wel heel laat aan de avondmaaltijd kon beginnen. “Dat 
was dus een keer en nooit weer”, concludeert René na al 
die jaren.  

Naar het Noorden
De liefde dreef  René naar het Noorden. “Ondanks dat 
die liefde is bekoeld, ik ben inmiddels hertrouwd, blijkt 
dat een prima stap te zijn geweest. Het leven is hier een 
stuk aangenamer: het is rustiger dan in de Randstad, de 
mensen groeten elkaar en het wonen is betaalbaar.  Na 
mijn verhuizing uit Dordrecht, nu alweer 35 jaar geleden, 
ben ik voor mezelf  begonnen met een traditioneel stuka-
doorsbedrijf  met een paar man in dienst. Daarnaast had ik 
een groothandel in stukadoorsbenodigdheden die ik al een 
tijdje geleden heb afgestoten. In 2016 ben ik gaan werken 

onder de naam Nova. Zonder personeel en dat bevalt me 
best.”  

Ballensport
Dat alleen werken heeft ook als voordeel dat hij wat meer 
aan golfen toekomt. “Ik ben in 2004 begonnen in Exloo, 
door een vriend meegesleurd. Stond er met gemengde 
gevoelens tegenover; niks voor mij, zo’n ballensport. 
Maar tot mijn verbazing had ik direct de smaak te pakken. 
Door de groothandel die ik destijds had, kwam ik op een 
gegeven moment niet meer aan het spelen toe en ben ik 
in 2008 gestopt. Vorig jaar heb ik de draad in Veendam 
weer opgepakt. Ik probeer nu zo’n drie keer in de week te 
golfen, vaak op de par 3-baan. Veel mensen onderschatten 
het nut van het spelen op de korte baan. Dat is bijzonder 
leerzaam, de meeste slagen vallen nu eenmaal rond en op 
de green.  Door het goede contact dat ik had met Annet, 
de vorige clubmanager, ben ik bedrijfslid geworden. Zo 
kan ik wat meer doen voor de club en ik vind het best 
waardevol dat mijn bedrijf  middels een bord op de driving 
range zichtbaar is. Meedoen met de bedrijvencompetitie 
zit er voorlopig echter nog niet in. Die begint om 11 uur 
en dat kost me dus een productiedag. Maar ach, wat niet is 
kan natuurlijk nog altijd komen.” 

           ‘René neemt ons 
mee in de wereld van 
             Italiaans design.’
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De leukste 
manier om je 
huis te verkopen

Onze klanten 
geven ons een 

9,2 
gemiddeld

Volg ons op social media

Wij weten hoe jouw woning goed 
verkocht kan worden. 
Met veel expertise, plezier, 
transparantie, een goede dosis humor 
en volop verkoopkanalen  brengen wij 
jouw vastgoed aan de man  - snel én 
voor een goede prijs.

Gratis waardebepaling!

Heb je plannen om je woning 
te verkopen? 
Dan wil je vast graag weten 
wat de waarde van je woning is. 
Vraag een waardebepaling aan! 
Het is gratis en je zit nergens 
aan vast. 

AANKOOP 
VERKOOP 

Vraagprijs € 139.500 K.K.

Vraagprijs € 350.000 K.K.

HOUTDUIFSTRAAT 21 | VEENDAM

Ommelanderwijk 161 | VEENDAM

ONDER BOD

Vraagprijs € 325.000 K.K.

Vraagprijs € 167.500 K.K.

Zuidwending 161 | VEENDAM

Molenwijk 12 A | VEENDAM

VERKOCHT 

ONDER VOORBEHOUD

VERKOCHT

Vraagprijs € 275.000 K.K.

Vraagprijs € 150.000 K.K.

Ommelanderwijk 289 | VEENDAM

LANDBOUWSTRAAT 50 | WILDERVANK

VERKOCHT

VERKOCHT 

ONDER VOORBEHOUD

Siefkes Vastgoed

Ankerbeer

B O U W S T U D I O

KOSTER
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Businessleden

Sponsoren

&
FINANCIËLE & JURIDISCHE HULPVERLENING

INVORDERING • PROCEDEREN • JURIDISCH ADVIES • BEWINDVOERING • BUDGETBEHEER

ROZENSTAD
ZEEHELDENSTRAAT 2. WINSCHOTEN

WWW.ROZENSTAD.NL
INFO@ROZENSTAD.NL

0597-434264

BNO 
ZEEHELDENSTRAAT 2. WINSCHOTEN

BEWINDVOERING-BNO.NL
INFO@BEWINDVOERING-BNO.NL

0597-435610



Papierbaan 1b  Winschoten  t. 0597 432505  bosmawonen.nl

Transportbaan 28  Winschoten  t. 0597 432121  bosmabeddenwinschoten.nl



WWW.HLB-NANNEN.NL
ONDERNEMEND, NET ALS U

Paterswoldseweg 812, 9728 BM Groningen 
TEL: +31(0)50 526 65 33  EMAIL: groningen@hlb-nannen.nl

HLB Nannen is gevestigd in Groningen en Emmen

HLB Nannen is een deskundige en inspirerende 
accountants en belastingadviesorganisatie met 
een dienstenpakket dat naadloos aansluit bij de 
behoefte van ondernemers binnen het MKB in 
Groningen, Friesland en Drenthe. 

Kennis van zaken en maximale inzet van ons 
regionale team en wereldwijde netwerk, daar 
kunt u op vertrouwen!

HLB Nannen is a member of HLB International, the global advisory and accounting network.


